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Summary Of Geographical Movement Of European Jews 

in the Past 2,000 Years 

During the past 2,000 years, European Jews have migrated extensively. From 

Portugal to Turkey, Jews have been attacked, banished, and forced to choose 

between death and converting to the prevailing religion. Homes and buildings of 

worship have been destroyed. Jewish people have moved away from hostile 

situations, sometimes voluntarily but very often by force, in search of more 

tolerant communities. The theme of this section is Jewish heritage and 

the displacement  that has characterized the relationship between Jews and 

their sense of home. 

The Jewish homeland originally was the land of Israel. Eventually, Jewish 

people were scattered across thousands of miles. This is known as the Diaspora, 

a word with Greek roots meaning a scatteringor to scatter about. Jewish 

scholars developed recommendations and customs during the second century in 

response to this widely geographically scattered population. The Jewish 

Diaspora  was critical to the survival of Judaism. 

Roman Empire (70-300): The Diaspora Grows 

In 70, the Romans destroyed the Second Temple in Jerusalem. A large part of 

the Jewish population was either massacred or exiled. In Judea, the area near 

present day Israel, 25% of the Jewish population was exterminated and 10% 

enslaved. Jews became a minority in their own land. 

Many Jews fled to Mesopotamia, which is modern Iraq, and the rest fled to lands 

around the Mediterranean, presently known as southeastern Spain, southern 

France, southern Italy, Greece, Cyprus, and Turkey. Later, the Jews began to 

head north (to present day northern France, Belgium, Holland, and Germany, 

Austria, Bulgaria, Bosnia) and northern Africa (Egypt, Libya, Tunisia, Algeria, 

Morocco). 

By 300, about three million Jews had settled in most parts of the Roman Empire, 

except Britain. A million lived west of Macedonia (Greece) with the majority 

settling throughout Asia Minor and east to the Caspian Sea and the Persian Gulf. 

Jews lived as far north as Cologne, Germany. 

The Dark Ages (300-600): Chaos and Violence for Europe 

In 312, Constantine gave Christianity status as the official religion of the Roman 

Empire. During the next three centuries, invading Ostrogoths, Visigoths, 

Vandals, Huns, Franks, and Burgundians created a violent, unjust, and 
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impoverished Europe. The Jews were treated as poorly as the rest of the 

population. Discrimination against the Jews was written into laws prohibiting 

Jews from holding high position in government, intermarrying with Christians, 

appearing as witnesses against Christians, and owning slaves. Converting to 

Judaism was also forbidden. 

Islamic Empire (700-1200): Golden Age for Jews in Spain 

Beginning in the mid-eighth century, along the southern and western rim of the 

Mediterranean Sea and east beyond the Caspian Sea, Jews were widely tolerated 

and accepted under Islamic rule. The Muslims granted Jews and Christians 

exemption from military service, the right to their own courts of law, and a 

guarantee of the safety of their property. Islamic territory included present day 

Iran, Iraq, Turkey, western Russia, the Saudi Arabian peninsula, northern Africa, 

and, in Europe, Spain, Sicily, and Sardinia. Jews experienced a Golden Age. 

Jewish poets, scholars, scientists, statesmen, philosophers flourished within and 

were an integral part of the Arab civilization. For hundreds of years, Jews and 

Arabs lived together in peace and with mutual respect. In the middle of the 

twelfth century, this Golden Age of the Muslim Empire and the Jewish Golden 

Age in Spain ended. 

Middle Ages 

Feudal Europe (600-1000) Prosperous Times for Jews 

Generally, Jews were relatively free and moderately prosperous in Europe 

during the early Middle Ages. Pope Gregory the Great (591) forbade the forcible 

conversion of Jews. Both Theodoric the Great (454-526), ruler of Italy, and 

Charlemagne (742-814), the ruler of France and western Germany, invited Jews 

to live within their kingdoms, mostly for economic reasons. In 1066, William 

the Conqueror welcomed Jews to England. Jews were outside the feudal system 

and could not be tied to land nor belong to craftsmen's guilds. Because 

Christianity forbade the lending of money with interest, Jews became money 

lenders, and were valuable as the merchants and financiers of Christian Europe. 

The Crusades (1095-1272): Jews as a Targeted Group 

With the end of feudalism, Christians claimed the economic functions that the 

Jews had previously held. The Church also became less tolerant of religious 

freedom. 

The Crusades were fought with the idea of freeing the Holy Land and turning 

Jerusalem into a Christian shrine. As part of this religious zealotry, all kind of 

heretics (Jews, Muslims, scientists, and suspect Christians) became the 
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enemywithin Europe. There were eight Crusades, the first in 1095; the last 

Crusade was from 1270-72. 

Many Jews fled east from areas of present day Spain, France and Germany to 

Poland and Lithuania. 

The High Middle Ages (1200-1500): Jewish Population Dwindles in 

Western Europe, Builds in Eastern Europe 

The Jews continued to have a very difficult time in Europe during the later 

portion of the Middle Ages. The beginnings of some of the antisemitic behaviors 

of the Holocaust can be traced to this period. In 1215, the Fourth Lateran 

Council called by Pope Innocent III, decreed that Jews must wear special dress, 

badges or distinctive conical hats, to distinguish them from other people. 

Expulsions of Jews continued throughout the continent. 

The first of many ritual murder charges started in 1144 in Norwich, England. 

Jews were charged with killing Christian children to use their blood for making 

unleavened bread (matzah) for Passover. Blood libels  peppered Europe 

throughout the twelfth and thirteenth centuries, as well as the nineteenth and 

twentieth centuries. 

Jews were accused during the thirteen through sixteenth centuries 

of desecrating the Host,  the blessed bread distributed during the Eucharist. 

Now it is known that when bread deteriorates, a red mold can grow on it giving 

the consecrated bread the appearance of exuding blood. In 1243, in Belitz, 

Germany, profaning the Host was an excuse used for the first of a series of 

antisemitic massacres. 

Europe faced a series of devastations in the fourteenth century: disastrous 

harvests, severe famine, and the Black Plague. Superstitions and prejudice breed 

during dire times, and Jews were blamed for these hardships. 

Throughout Europe, the Jews were gradually confined in ghettos  as the 

Middle Ages progressed. The first compulsory ones were established in Spain 

and Portugal at the end of the fourteenth century. Jewish ghettos existed in 

Madrid, Barcelona, Venice, Naples, Rome, Florence, and Prague, and other 

European cities. 
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Jews continued to flee eastward from Germany, Austria, and Hungary to Poland. 

Also during the High Middle Ages, Jews were leaving the area along the north 

shores of the Black Sea and heading northwest, into Poland. Jewish life 

flourished in Poland. Polish rulers welcomed Jews during the 13th and 14th 

centuries, issuing charters of legal rights for Jews. During the hundred years of 

the 15th century, the Jewish Polish population exploded from about 15,000 to 

150,000. 

The Early Modern Period (1500-1700): Greater Tolerance of Jews in 

Western Europe; Less Tolerance in Eastern Europe 

The Protestant Reformation began in 1521. The Reformation changed Europe, 

both socially and economically. Jews were welcomed into countries from which 

they had been expelled centuries earlier if it was in that country's economic 

interest. In the words of historian Max Dimont: 

The Western, Catholic, feudal countries did not want the Jews for religious 

reasons, and having no economic need of them, did not readmit them, whereas 

the Protestant countries, having an economic need of the merchant Jews, did 

readmit them. 

Holland, beginning in 1579, allowed Jews to practice their religion freely, and a 

thriving Jewish community began to develop. Marranos  were allowed to 

settle in England in 1655, and were never again expelled from England. For the 

three centuries from 1500-1800, in Germany and present day Austria, Jewish 

financiers were appointed to influential positions as financial ministers to the 

state, known as Court Jews. In 1780, in the Hapsburg territories of Austria, 

Hungary, and Bohemia and Moravia, Emperor Joseph II abolished the Jewish 
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badge, and Jews were free to leave the ghetto, learn any trade and engage in 

commerce, and attend public schools and universities. The French Revolution 

bestowed citizenship to the Jews. 

In the 1700s Moses Mendelssohn, a Jewish German philosopher and essayist, 

modified the Jewish religion and encouraged Jews to leave the separate and 

insulated Jewish ghettos and become assimilated into the German cultural 

community. 

During the 15th and 16th centuries, Poland became the center for Jewish 

learning. This prosperity continued until the second half of the 17th century 

when a series of massacres by Cossacks ruthlessly killed Jews and Gentile Poles 

alike. Poland was then pummeled by another Cossack uprising, two invasions by 

Sweden, and a war with Turkey. In the 1700s, Poland was divided three ways, 

and the Jews of Poland fell under the rule of Russia, Germany, and Austria. 

 View images of Polish synagogues dating back to the 15th century at 

this site. 

Jews have lived in Russia for centuries--sometimes welcomed and other times 

poorly tolerated. Before 1500, Jews were permitted to live anywhere in Russia. 

As Russia's western boundary moved west in the 1600s and 1700s, more Jews 

were annexed into a country which was intolerant of Jews. Catherine the Great, 

in the late 1700s, decreed that Jews could only live in the territory along the 

western Russian border, known as the Pale of Settlement. In 1772, more Jews 

lived in the Pale than in the rest of Europe. 

The Modern Period (1800s to present): See-sawing Between New Freedoms 

and Continued Persecutions 

Western Europe 

Around the turn of the eighteenth century, France, Germany, and Italy were all 

experiencing revolutions which toppled monarchies and created democracies, 

giving citizens new freedoms and equal rights. Jews were liberated in France, 

Italy, and Germany. However, in Italy and Germany, freedoms and equality to 

Jews and other citizens brought by revolution, were soon taken away in 

counterrevolutions. In Britain and Holland, Jewish liberation was lasting and 

complete. 

Nineteenth century economic expansion and opportunity improved the condition 

of western and central European Jewry. There was a general movement of Jews 

from less developed areas to cities. In Germany, Jews moved from former Polish 

territory in the East to the Rhineland, Cologne, Frankfurt and Berlin. French  
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Jews migrated from Alsace to Paris; in Austria the move was from Moravia and 

Galicia to Vienna. In Hungary, Jews gravitated to Budapest. By the end of the 

nineteenth century, Jews in Europe were largely emancipated. 

More than one and a half million Jews lived in Western Europe in the 1930s. 

The western European Jewish population swelled in the early part of the 20th 

century, mainly because of immigration from eastern Europe. 

Eastern Europe 

More than 5 million Jews--about half of the Jewish people--lived in the Russian 

Empire (Poland included) at the end of the nineteenth century. More than 90% 

lived in the Pale of Settlement. 

The Pale of Settlement was reduced in size by edicts of successive Russian tsars, 

creating more and more difficult living conditions. These poverty stricken 

Jewish townships were known as shtetls . Yiddish was the language of most 

Jews in the Pale. Jews maintained a separate cultural identity, primarily because 

they were denied access to state education. 

Once again, beginning in the late 1800s, Cossacks swept through Jewish 

settlements in the Pale, destroying, looting, and killing Jews in a series 

of pogroms  that continued for decades. The Broadway play, "Fiddler on the 

Roof," is based on a story by Shalom Aleichem about a fictional Russian shtetl 

called "Anatevka." It depicts life in the Pale during this time. 
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Between 1881 and 1917, more than two million Jews left Russia in search of a 

better life. About two million went to the United States; 200,000 emigrated to 

Great Britain; 100,000 went to Canada; 40,000 to South Africa; and 300,000 

resettled in Europe. Thousands also left for Palestine. 

In 1917, with the fall of the Tsarist regime, all repressive edicts governing 

Jewish life were repealed and the Pale of Settlement was abolished. This new 

spirit of tolerance was very short-lived and even by 1918, Jewish activity and 

expression were vigorously attacked. The area near Kiev was the site of massive 

pogroms until 1921. 

After World War I, in 1919, the Paris Peace Conference established the principle 

that the rights of minorities should be protected. Poland signed the treaty. 

Unfortunately, while negotiations were going on in Paris, the reality of the Jews 

living in the lands bordering Poland and the Soviet Union was deteriorating. In 

this region densely inhabited by Jews, civil war caused terrible suffering. 

Other central European countries also signed treaties at the Paris Peace 

Conference. In practice, few of the new states fully upheld the Jewish minority 

clauses. During the 1930s, growing internal problems in most eastern European 

countries, and the influence of the German Nazi regime, led to a general 

worsening of the state of eastern European Jewry. 
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 الأوروبيين في الألفي سنة الماضيةملخص الحركة الجغرافية لليهود 

خلال الألفي سنة الماضية، هاجر اليهود الأوروبيون على نطاق واسع. فمن البرتغال إلى تركيا، تعرض 
اليهود للهجوم والنفي، وأجبروا على الاختيار بين الموت أو التحول إلى الدين السائد. ودمرت المنازل 

ودي عن المواقف العدائية، أحيانًا طوعًا ولكن في كثير من الأحيان ومباني العبادة. لقد ابتعد الشعب اليه
بالقوة، بحثًا عن مجتمعات أكثر تسامحًا. موضوع هذا القسم هو التراث اليهودي والتهجير الذي ميز 

 .العلاقة بين اليهود وإحساسهم بالوطن

 لشعب اليهودي عبر آلافوكان الوطن اليهودي في الأصل أرض إسرائيل. وفي نهاية المطاف، انتشر ا
الأميال. ويُعرف هذا باسم "الشتات"، وهي كلمة ذات جذور يونانية تعني "التشتت أو التشتت". طور 

العلماء اليهود توصيات وعادات خلال القرن الثاني ردًا على هذا السكان المتناثرين جغرافيًا على نطاق 
 .واسع. كان الشتات اليهودي حاسما لبقاء اليهودية

 الشتات ينمو (:300-70لإمبراطورية الرومانية )ا

، دمر الرومان الهيكل الثاني في القدس. تم ذبح أو نفي جزء كبير من السكان اليهود. وفي 70في عام 
. وأصبح %10من السكان اليهود واستعباد  %25يهودا، المنطقة القريبة من إسرائيل الحالية، تمت إبادة 

 .اليهود أقلية في أرضهم

العديد من اليهود إلى بلاد ما بين النهرين، وهي العراق الحديثة، وفر الباقون إلى الأراضي المحيطة فر 
بالبحر الأبيض المتوسط، المعروفة حاليًا بجنوب شرق إسبانيا وجنوب فرنسا وجنوب إيطاليا واليونان 

ألمانيا لجيكا وهولندا و وقبرص وتركيا. وفي وقت لاحق، بدأ اليهود في التوجه شمالًا )شمال فرنسا وب
 .والنمسا وبلغاريا والبوسنة حاليًا( وشمال إفريقيا )مصر وليبيا وتونس والجزائر والمغرب(

، كان حوالي ثلاثة ملايين يهودي قد استقروا في معظم أنحاء الإمبراطورية الرومانية، 300بحلول عام 
يا واستقرت غالبيتهم في جميع أنحاء آسباستثناء بريطانيا. عاش مليون شخص غرب مقدونيا )اليونان( 

 .الصغرى وشرقًا إلى بحر قزوين والخليج الفارسي. عاش اليهود شمالًا حتى مدينة كولونيا بألمانيا

 (:600-300العصور المظلمة )

 الفوضى والعنف في أوروبا 

، أعطى قسطنطين المسيحية مكانة باعتبارها الدين الرسمي للإمبراطورية الرومانية. خلال 312في عام 
القرون الثلاثة التالية، أدى غزو القوط الشرقيين، والقوط الغربيين، والوندال، والهون، والفرانكيين، 
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ثل بقية ود يعاملون معاملة سيئة موالبورغنديين إلى خلق أوروبا العنيفة وغير العادلة والفقيرة. وكان اليه
السكان. تمت كتابة التمييز ضد اليهود في القوانين التي تحظر على اليهود تولي مناصب رفيعة في 

الحكومة، والتزاوج مع المسيحيين، والظهور كشهود ضد المسيحيين، وامتلاك العبيد. كما تم حظر التحول 
 .إلى اليهودية

 (:1200-700الإمبراطورية الإسلامية )

 العصر الذهبي لليهود في إسبانيا 

ابتداءً من منتصف القرن الثامن، على طول الحافة الجنوبية والغربية للبحر الأبيض المتوسط والشرق وراء 
بحر قزوين، تم التسامح مع اليهود وقبولهم على نطاق واسع في ظل الحكم الإسلامي. منح المسلمون 

خدمة العسكرية، وحقهم في محاكمهم الخاصة، وضمان سلامة ممتلكاتهم. اليهود والمسيحيين إعفاءً من ال
وشملت الأراضي الإسلامية إيران والعراق وتركيا الحالية وغرب روسيا وشبه الجزيرة العربية السعودية 

وشمال أفريقيا، وفي أوروبا، إسبانيا وصقلية وسردينيا. شهد اليهود العصر الذهبي. ازدهر الشعراء 
والعلماء ورجال الدولة والفلاسفة اليهود داخل الحضارة العربية وكانوا جزءًا لا يتجزأ منها. لمئات  والعلماء

السنين، عاش اليهود والعرب معًا في سلام واحترام متبادل. وفي منتصف القرن الثاني عشر، انتهى هذا 
 .العصر الذهبي للإمبراطورية الإسلامية والعصر الذهبي اليهودي في إسبانيا

 العصور الوسطى

 :(1000-600أوروبا الإقطاعية )

 أوقات مزدهرة لليهود 

بشكل عام، كان اليهود أحرارًا نسبيًا ومزدهرين إلى حد ما في أوروبا خلال أوائل العصور الوسطى. نهى 
(، 526-454( عن التحول القسري لليهود. قام كل من ثيودوريك الكبير )591البابا غريغوريوس الكبير )

(، حاكم فرنسا وألمانيا الغربية، بدعوة اليهود للعيش داخل مملكتهم، 814-742م إيطاليا، وشارلمان )حاك
، رحب ويليام الفاتح باليهود في إنجلترا. كان اليهود خارج 1066لأسباب اقتصادية في الغالب. في عام 

ة الحرفيين. ولأن المسيحي النظام الإقطاعي ولم يكن من الممكن ربطهم بالأرض أو الانتماء إلى نقابات
حرمت إقراض المال بالربا، أصبح اليهود مقرضين للمال، وكان لهم قيمة كتجار وممولين في أوروبا 

 .المسيحية

 (:1272-1095الحروب الصليبية )
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 اليهود كمجموعة مستهدفة 

ق. الساب مع نهاية الإقطاع، ادعى المسيحيون الوظائف الاقتصادية التي كان اليهود يشغلونها في
 أصبحت الكنيسة أيضًا أقل تسامحًا مع الحرية الدينية

لقد قامت الحروب الصليبية بفكرة تحرير الأرض المقدسة وتحويل القدس إلى مزار مسيحي. وكجزء من 
هذا التعصب الديني، أصبح جميع أنواع الزنادقة )اليهود والمسلمين والعلماء والمسيحيين المشتبه بهم( 

؛ وكانت آخر حملة 1095وروبا. كانت هناك ثماني حروب صليبية، الأولى في عام أعداءً داخل أ
 .1272إلى  1270صليبية من 

 .فر العديد من اليهود شرقًا من مناطق إسبانيا وفرنسا وألمانيا الحالية إلى بولندا وليتوانيا

الغربية؛ تسامح أقل في (: زيادة التسامح مع اليهود في أوروبا 1700-1500لفترة الحديثة المبكرة )

 أوروبا الشرقية

. وقد أدى هذا الإصلاح إلى تغيير أوروبا اجتماعياً واقتصادياً. 1521بدأ الإصلاح البروتستانتي في عام 

لقد تم الترحيب باليهود في البلدان التي طردوا منها قبل قرون مضت إذا كان ذلك في المصلحة 

 المؤرخ ماكس ديمونت:الاقتصادية لذلك البلد. على حد تعبير 

لم تكن الدول الغربية والكاثوليكية والإقطاعية تريد اليهود لأسباب دينية، ولأنها لم تكن بحاجة اقتصادية 

إليهم، لم تقبلهم من جديد، في حين أن الدول البروتستانتية، التي كانت لديها حاجة اقتصادية لليهود 

 التجاريين، أعادت قبولهم.

، لليهود بممارسة شعائرهم الدينية بحرية، وبدأت الجالية اليهودية 1579اء من عام سمحت هولندا، ابتد

، ولم يطُردوا من إنجلترا مرة 1655المزدهرة في التطور. سُمح لمارانوس بالاستقرار في إنجلترا عام 

ممولين ، في ألمانيا والنمسا الحالية، تم تعيين ال1800إلى  1500أخرى. على مدى القرون الثلاثة من 

، في 1780اليهود في مناصب مؤثرة كوزراء مالية للدولة، المعروفين باسم يهود البلاط. في عام 

أراضي هابسبورج في النمسا والمجر وبوهيميا ومورافيا، ألغى الإمبراطور جوزيف الثاني الشارة 

اط في التجارة، اليهودية، وكان لليهود الحرية في مغادرة الحي اليهودي، وتعلم أي تجارة والانخر

 والالتحاق بالمدارس والجامعات العامة. منحت الثورة الفرنسية الجنسية لليهود.

في القرن الثامن عشر الميلادي، قام موسى مندلسون، وهو فيلسوف وكاتب مقالات يهودي ألماني، 

 الاندماج فيبتعديل الدين اليهودي وشجع اليهود على مغادرة الأحياء اليهودية المنفصلة والمعزولة و

 المجتمع الثقافي الألماني.

خلال القرنين الخامس عشر والسادس عشر، أصبحت بولندا مركزًا للتعليم اليهودي. استمر هذا الازدهار 

حتى النصف الثاني من القرن السابع عشر عندما أدت سلسلة من المذابح التي ارتكبها القوزاق إلى مقتل 

لى حد سواء. ثم تعرضت بولندا لانتفاضة أخرى للقوزاق، وغزوتين من اليهود والبولنديين غير اليهود ع

قبل السويد، وحرب مع تركيا. في القرن الثامن عشر الميلادي، تم تقسيم بولندا ثلاث طرق، ووقع يهود 

 بولندا تحت حكم روسيا وألمانيا والنمسا.
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 لقرن الخامس عشر في هذا الموقع.شاهد صور المعابد اليهودية البولندية التي يعود تاريخها إلى ا   

لقد عاش اليهود في روسيا لعدة قرون، وكانوا موضع ترحيب في بعض الأحيان، وفي أحيان أخرى لم 

، كان يسُمح لليهود بالعيش في أي مكان في روسيا. مع تحرك الحدود 1500يتم التسامح معهم. قبل عام 

ثامن عشر الميلاديين، تم ضم المزيد من اليهود إلى الغربية لروسيا غرباً في القرنين السابع عشر وال

دولة كانت غير متسامحة مع اليهود. أصدرت كاثرين الثانية، في أواخر القرن الثامن عشر، مرسومًا 

ينص على أنه لا يمكن لليهود العيش إلا في المنطقة الواقعة على طول الحدود الغربية لروسيا، 

، كان عدد اليهود الذين عاشوا في منطقة بالي أكبر 1772. في عام والمعروفة باسم "بالي الاستيطان"

 من عددهم في بقية أوروبا.

الفترة الحديثة )من القرن التاسع عشر حتى الوقت الحاضر(: التأرجح بين الحريات الجديدة والاضطهاد 

 المستمر

 أوروبا الغربية

تشهد ثورات أطاحت بالأنظمة الملكية  في مطلع القرن الثامن عشر، كانت فرنسا وألمانيا وإيطاليا

وأنشأت ديمقراطيات، ومنحت المواطنين حريات جديدة وحقوقاً متساوية. تم تحرير اليهود في فرنسا 

وإيطاليا وألمانيا. ومع ذلك، في إيطاليا وألمانيا، سرعان ما تم انتزاع الحريات والمساواة لليهود وغيرهم 

الثورات المضادة. في بريطانيا وهولندا، كان التحرر اليهودي دائمًا من المواطنين عن طريق الثورة، في 

 وكاملًا.

أدى التوسع الاقتصادي والفرص في القرن التاسع عشر إلى تحسين حالة يهود أوروبا الغربية والوسطى. 

كانت هناك حركة عامة لليهود من المناطق الأقل تطوراً إلى المدن. في ألمانيا، انتقل اليهود من 

 لأراضي البولندية السابقة في الشرق إلى راينلاند وكولونيا وفرانكفورت وبرلين. فرنسيا

 

هاجر اليهود من الألزاس إلى باريس؛ وفي النمسا، كان الانتقال من مورافيا وجاليسيا إلى فيينا. وفي 

د روبا إلى حالمجر، انجذب اليهود إلى بودابست. بحلول نهاية القرن التاسع عشر، تحرر اليهود في أو

 كبير.

عاش أكثر من مليون ونصف المليون يهودي في أوروبا الغربية في ثلاثينيات القرن العشرين. تضخم 

عدد السكان اليهود في أوروبا الغربية في أوائل القرن العشرين، ويرجع ذلك أساسًا إلى الهجرة من 

 أوروبا الشرقية.

 أوروبا الشرقية

وسية )بما في ذلك بولندا( في نهاية القرن التاسع عشر أكثر من خمسة كان يعيش في الإمبراطورية الر

 يعيشون في شاحب التسوية. ٪90ملايين يهودي، أي حوالي نصف الشعب اليهودي. أكثر من 

تم تقليص حجم منطقة شاحب الاستيطان بموجب مراسيم أصدرها القياصرة الروس المتعاقبون، مما أدى 

. shtetlsصعوبة. كانت هذه البلدات اليهودية المنكوبة بالفقر تعُرف باسم إلى خلق ظروف معيشية أكثر 

كانت اليديشية هي لغة معظم اليهود في منطقة بالي. حافظ اليهود على هوية ثقافية منفصلة، ويرجع ذلك 

 في المقام الأول إلى حرمانهم من الوصول إلى التعليم الحكومي.
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اسع عشر، اجتاح القوزاق المستوطنات اليهودية في منطقة بالي، مرة أخرى، بدءًا من أواخر القرن الت

وقاموا بتدمير ونهب وقتل اليهود في سلسلة من المذابح التي استمرت لعقود. مسرحية برودواي "عازف 

الكمان على السطح" مبنية على قصة كتبها شالوم عليخيم حول فتاة روسية خيالية تسمى "أناتفكا". إنه 

 شاحب خلال هذا الوقت. يصور الحياة في

، غادر أكثر من مليوني يهودي روسيا بحثاً عن حياة أفضل. ذهب حوالي 1917و 1881بين عامي 

إلى  100.000إلى بريطانيا العظمى؛ ذهب  200.000مليوني شخص إلى الولايات المتحدة. هاجر 

 ادر الآلاف إلى فلسطين.ألف في أوروبا. كما غ 300إلى جنوب أفريقيا؛ وإعادة توطين  40.000كندا؛ 

، مع سقوط النظام القيصري، ألغيت جميع المراسيم القمعية التي تحكم الحياة اليهودية 1917في عام 

، تعرض النشاط 1918وألغي قانون الاستيطان. لم تدم روح التسامح الجديدة هذه طويلاً، وحتى عام 

 .1921كييف موقعاً لمذابح ضخمة حتى عام والتعبير اليهودي لهجوم شديد. كانت المنطقة القريبة من 

، أرسى مؤتمر باريس للسلام مبدأ حماية حقوق الأقليات. 1919بعد الحرب العالمية الأولى، في عام 

وقعت بولندا على المعاهدة. ولسوء الحظ، بينما كانت المفاوضات جارية في باريس، كان واقع اليهود 

ندا والاتحاد السوفيتي يتدهور. في هذه المنطقة ذات الكثافة الذين يعيشون في الأراضي المتاخمة لبول

 السكانية العالية من اليهود، تسببت الحرب الأهلية في معاناة رهيبة.

كما وقعت دول أوروبا الوسطى الأخرى معاهدات في مؤتمر باريس للسلام. ومن الناحية العملية، لم 

قلية اليهودية بشكل كامل. خلال ثلاثينيات القرن يؤيد سوى عدد قليل من الولايات الجديدة بنود الأ

العشرين، أدت المشاكل الداخلية المتزايدة في معظم دول أوروبا الشرقية، وتأثير النظام النازي الألماني، 

 إلى تدهور عام في حالة يهود أوروبا الشرقية.
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